
Discurs del president  

  
Bona nit,   
 

Excel·lentíssima presidenta del Congrés, Molt Honorable president de la 
Generalitat, Excelentísimos ministros, Molt Honorable presidenta del Parlament, 
Excel·lentíssims, delegat del Govern, i  alcalde de Barcelona, Honorables 
consellers, president de CONPYMES, líders sindicals i patronals, president de la 
Fundació PIMEC, autoritats, senyores i senyors, es un plaer tornar a donar la 
benvinguda a una nova edició del sopar anual i lliurament dels Premis Pimes.  
 

Primer de tot, moltes felicitats als premiats, que representeu el bo i millor de 
l’esperit emprenedor i del lideratge empresarial.  
 

Gràcies a tots els assistents, la seva presència és important també per la part 
solidària i per les seves aportacions dirigides als empresaris i empresàries que 
han perdut la seva activitat per causes sobrevingudes i als quals ajudarem a 
través del programa emppersona de la Fundació PIMEC. Gràcies també als 
nostres patrocinadors i a l’equip de PIMEC que han fet possible aquesta 36a 
edició.   
 

Avui no és un dia qualsevol. El 27 de juny és el Dia Nacional de l’Empresa 
declarat per la Generalitat. Però també és el Dia de les Micro, Petites i Mitjanes 
Empreses decretat per Nacions Unides.   
 

Que coincideixi el Dia de l’Empresa amb el Dia de les Pimes no és un fet 
menor. És un reconeixement implícit al rol que tenen les pimes en la generació 
de riquesa i en el progrés social del país.  
  
Tothom té al cap que l’1 de maig és el dia dels treballadors. Els líders sindicals, 
i aprofito per saludar en Javier Pacheco i en Camil Ros, ja s’encarreguen que 
sigui una data assenyalada. I és bo que així sigui.  
  
Us anuncio que l’objectiu de PIMEC durant el proper any serà fer del 27 de 
juny el dia de referència per a totes aquelles persones que aixequen la persiana 
cada dia, que saben el que és arriscar el patrimoni per generar llocs de treball, 
que lideren les seves empreses a través de la força del seu exemple.  
 

Ser empresari no és fàcil. Ser empresari no és dolent. Ser empresari 
requereix molts sacrificis. Soc conscient que us acabo de dir tres obvietats, 
com ho és que els empresaris i empresàries fan una gran contribució amb els 
seus impostos, i creen llocs de treball i riquesa. Però no me’n puc estar de 
condemnar aquells que, des de la comoditat d’alguns despatxos, pretenen 
demonitzar els empresaris.   
 

Veig en Josep, del Vallès Oriental. L’augment dels preus de l’energia ha fet que 
l’empresa, que factura al voltant de 5 milions/any, passi de pagar una factura de 
la llum de 30.000 euros a pagar-ne 90.000.   
 



També veig la Núria, de Tarragona. La seva mare tenia una cafeteria i ella volia 
continuar amb el negoci d'alguna manera. Amb innovació i empenta ha creat una 
empresa de càtering.  
 

O en Joan, del Maresme, que en plena pandèmia va reorientar la seva 
producció i va passar de fer tovalloles a fer mascaretes de tela. Això li va 
permetre mantenir la plantilla i fins i tot contractar més personal en els pitjors 
mesos de la Covid.  
 
Podria estar així tota la nit. I demano que mai més parlem de petits empresaris, 
perquè aquests noms són de grans empresaris i empresàries de petites i 
mitjanes empreses. Ser empresari i exercir d’empresari responsable és de 
les màximes satisfaccions que existeixen.  
 

Us vull traslladar tres missatges. Començo per la representativitat. Molts dels 
que avui ens acompanyeu vau estar presents als Premis Pimes de l’any 
passat. Recordareu, i els que no hi éreu crec que és important que ho sapigueu, 
que li vaig traslladar a Pedro Sánchez una frase que té una càrrega molt 
important.   
 

Li vaig dir: “Presidente, fins que les pimes no estiguin representades amb veu 
pròpia al diàleg social, Espanya no haurà acabat la seva transició democràtica”. 
Ha passat un any, i aquest compromís que demanàvem, en el sentit que el 
motor de l’economia, les pimes, formin part del diàleg social amb veu pròpia, 
defensant els seus interessos i no els de tercers, no s’ha complert, i això no és 
una bona notícia.   
 

Estem a les portes d’una campanya electoral. En aquesta sala tenim gent que 
sereu diputats i diputades al Congrés dels Diputats, i segurament ministres. Us 
donaré una primícia que molt poca gent coneix. El Consell de la UE ha 
adoptat, a instàncies de la Comissió Europea, la recomanació 9650/23 
sobre el reforç del diàleg social a la UE.   
 

Aquesta recomanació, a petició de PIMEC, demana una major participació de les 
organitzacions patronals i sindicals i que els “criteris de representativitat siguin 
objectius, proporcionals i transparents”.   
 

Per tant, des d’aquí demano solemnement, com a president de PIMEC i 
vicepresident de CONPYMES, que el proper president del Gobierno i 
Parlamento incorpori les pimes, amb veu pròpia, al diàleg social espanyol, 
tal com ja passa a Catalunya i a Europa.   
 

El segon element que volia tractar és el fet europeu, tot aprofitant que avui es 
compleixen 15 anys de l’Small Business Act per reivindicar que cal pensar primer 
en els petits per fer-nos grans. Per a PIMEC la presència, influència i 
compromís amb Europa és d’una enorme importància. Com a vicepresident 
de les mipimes europees, la patronal europea de pimes, cada cop que mantinc 
reunions institucionals a la UE defenso els interessos de les empreses 
catalanes per situar-les al pont de comandament de la nostra economia.  
  



Sempre dic que des de PIMEC protagonitzem “batalles, guerres i croades”, i una 
d’elles és evitar que les empreses tinguin problemes de tresoreria. Vull recordar 
que vam ser seleccionats per participar en la Comissió de Reconstrucció del 
Congrés dels Diputats i vam posar sobre la taula el problema de la morositat.  
 
Gràcies a la nostra carta a la presidenta del Banc Central Europeu, Christine 
Lagarde, es va posar en marxa la Ley Crea y Crece, i vaig tenir una conversa 
amb la presidenta de la Comissió Europea, Ursula von der Leyen, que es va 
comprometre a modificar la directiva europea sobre morositat.   
 

No volem un pacte de les parts, perquè la igualtat empresarial entre desiguals 
és mentida, ni volem les posicions de domini que generen realitats com la del 
2008, quan 1 de cada 3 empreses va haver de tancar a causa dels 
incompliments en els terminis legals de pagaments. El pròxim 12 de 
setembre el Consell Europeu presentarà aquesta directiva i esperem que no hi 
hagi més posicions d’abús i es contemplin sancions a la morositat. L’esperança 
passa per Europa per no trencar la cadena de pagaments, tancar empreses i 
perdre llocs de treball i, per tant, aturar els “morrosos”.  
 

Com ja sabeu, nosaltres fem activisme empresarial i fem una crida als 
empresaris i empresàries a participar allà on se’ls defensa. Darrerament s’ha 
parlat de marges empresarials i, malauradament, s’ha posat tothom al mateix 
sac. Això és un error i una irresponsabilitat perquè, a diferència de les grans 
companyies, les mipimes no poden traslladar als preus l’increment dels 
costos empresarials, com els de l’energia o les matèries primeres. El Banc 
d’Espanya situava aquests marges, l’any 2022, en un 18%, i després va 
reconèixer que les pimes tenien més dificultats. Si fem el binomi, podem 
comprovar que es tracta d’un marge del 6% en el cas de les mipimes. Per tant, 
demano rigor i no generalitzar.  
 

Vull adreçar un missatge a les autoritats polítiques i a la societat. Sapigueu 
situar l’empresa al centre de les vostres decisions, i feu-ho pensant en la 
dimensió de les empreses. Quan penseu en formació professional, quan 
elaboreu polítiques industrials o quan estudieu la fiscalitat, penseu en les 
mipimes.  
 

Combinar els recursos i les competències del sector públic amb l’esperit 
innovador i la capacitat de prospectiva del sector privat és una suma guanyadora. 
No traslladem al terreny públic allò que ja es fa de forma eficient i eficaç des del 
sector privat. Col·laborem estratègicament, unim esforços per generar unes 
condicions que posin fi a la desafecció ciutadana. En definitiva, fem del 
capitalisme inclusiu i de la col·laboració publicoprivada la nostra bandera.   
 

Moltes gràcies a tots i totes per la vostra assistència. L’any vinent, el 27 de juny 
del 2024, us esperem a tots al Palau Sant Jordi, als 37ens Premis Pimes, 
que coincidiran amb el cinquantè aniversari de PIMEC.  
 

Deia Adam Smith que l’ambició individual serveix al bé comú. Que sigui la 
suma de les ambicions individuals dels empresaris i empresàries que ens 
acompanyeu la que contribueixi a generar un futur de prosperitat 
compartida. Moltes gràcies.  


